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V tomto èísle nájdete:
*****************************
- Z èinnosti OcÚ 

a z rokovania OZ

- Dobrovo¾ný hasièský zbor

- Urbariát

- Ro¾nícke družstvo

- Jubilanti

- Nieèo pre gazdinky

- Školské okienko

- Športová rubrika

•  Ponáh¾ajúca sa zima na kokavských lúkach

Z èinnosti obecného úradu a z rokovania obecného zastupite¾stva

Júl
- majetkovoprávne vysporia-

danie miestnej komunikácie 
(Obchodná ul. -  od budovy 
Urbariátu k predajni Jednota)

Do roku 2005, kedy  bol v našej obci 
ukonèený Register obnovy evi-
dencie pozemkov (ROEP), boli vy-
sporiadané takmer všetky miestne 
komunikácie, ktoré boli možné 
v zmysle príslušných zákonov. 
Okrem Jelšinky, ktorej väèšina 
pozemkov patrí Urbáru, èasti 
Hozelca – na tejto ulici od rod. 
domu Jána Fábera po Milana Žišku 
do polovice cesty zasahujú sú-
kromné parcely, ktoré nebolo mož-
né vysporiada� v ROEP-ke, sú 
ostatné miestne komunikácie na 
liste vlastníctva obce. Uvedená 
cesta okolo pohostinstva v èase zá-

pisu ROEP podliehala dedièskému 
konaniu. Obec ju teraz do svojho 
vlastníctva kúpila od Dušana 
Janèušku.

- realizácia zemných prác 
výstavby viacúèelového ihris-
ka v areáli školy

Žiados� na výstavbu tohto viacúèe-
lového ihriska s umelým trávnikom 
a celoroèným využitím sme prvý-
krát podávali v septembri minulého 
roka, neskôr bola zvýšená dotácia
z úradu vlády   až na 1,20 mil. Sk na 
rozvoj športových aktivít detí a 
mládeže, o ktorú bol  medzi obcami 
Slovenska ve¾ký záujem. Naša 
obec bola nakoniec úspešná a po 
podaní opakovanej žiadosti nám 
dotácia  bola pridelená. Poukazuje 
to aj na úspechy našej obce, ktorá je 
vïaka niektorým naším spoluobèa-

nom dobre zapísaná aj na najvyšších 
vládnych miestach. 

Vzh¾adom na ohlasy  niektorých  
obèanov o názore zbytoènosti tejto 
investície by som chcel informova� 
obèanov, že každá dotácia je úèe-
lovo viazaná na stavbu. To zna-
mená, že tieto peniaze je možné 
použi� len na výstavbu viacú-
èelového ihriska. 

•  Spodnú stavbu ihriska realizuje firma 
   Lesostav s.r.o. Liptovský Hrádok
•  Spodnú stavbu ihriska realizuje firma 
   Lesostav s.r.o. Liptovský Hrádok
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Môj názor je taký, že každá 
dotaèná koruna, ktorú obec získa a 
má zmysel aspoò pre istú èas� našich 
obèanov, je dobrá a mala by by� 
využitá.

-  r e a l i z á c i a  p r o j e k t u  
"Rekonštrukcia miestnej 
infraštruktúry obce"
Len na jar 2009 vyšla výzva z Mi-

nisterstva výstavby a regionálneho 
rozvoja Slovenskej republiky, ktorá 
sa týkala opráv ciest po rôznych 
prekopoch kanalizácií, vodovodov 
a pod.

Naša obec je zaradená medzi  
obce  v rámci Slovenska, ktoré sú 
spôsobilé na udelenie dotácie s úèe-
lom rekonštrukcie ciest. Pre nás to 
znamenalo vypracovanie takého 
projektu, ktorý bol obmedzený fi-
nanciami na poèet obyvate¾ov, 
oprava ciest z toho bola limitovaná 
max. do 50 % nákladov na stavbu. 
Do projektu sme museli zahrnú� aj 
opravu chodníka, potoka s mostík-
mi,verejnú zeleò, autobusové za-
stávky a pod. Obecný úrad vypra-
coval tento projekt vo ve¾kej miere 
svojpomocne, èím sme usporili 
v obecnom rozpoète èiastku cca 
300.000,- Sk. 

- kontrolný deò na obecnej 
nájomnej bytovke zo Štátneho 
fondu rozvoja bývania (ŠFRB)
Zúèastnili sa na òom pracovníci 

Ministerstva výstavby SR, pracov-
níci Štátneho fondu rozvoja bývania 
a Krajského stavebného úradu. 
Všetci konštatovali dobrú kvalitu 
stavebných prác a dôsledné dodržia-
vania financovania stavby zo strany 
obecného úradu.

- vydanie Rozhodnutia minis-
terstva životného prostredia 
Slovenskej republiky o schvá-
lení závereènej správy s výpoè-
tom množstiev podzemnej vody 
a geotermálnej energie na náš 
geotermálny vrt pod sp.è. 
7092/2009-9. 1. zo dòa 14.7.2009
V súvislosti s geotermálnym 

vrtom a po jeho úspešnej 60-dòovej 
èerpacej skúške z prelomu roku  
2008-2009 poèúvam niekedy 

neuverite¾né „zaruèené“ správy od 
�ahania termálnej vody do vo-
jenského areálu Mokraï pri Jam-
níku až po predaj vrtu neznámym 
podnikate¾om.  Niè z toho nie je 
pravda. Akýko¾vek predaj obec-
ného majetku podlieha schváleniu 
obecným zastupite¾stvom, starosta 
nemá právo hlasova�. Skutoènos� 
je taká, že po výmene troch mi-
nistrov životného prostredia máme 
koneène podpísaný dôležitý do-
kument a celá dokumentácia tý-
kajúca sa skúšky termálneho vrtu sa 
v súèasnosti nachádza na Krajskom 
úrade životného prostredia. Ja ve-
rím a pevne dúfam v èo najrých-
lejšie vybavenie našej žiadosti. Z 
Krajského úradu životného prostre-
dia v Žiline potrebujeme posledné 
vodoprávne povolenie na nakla-
danie s termálnou vodou a až potom 
bude možné koneène pristúpi� 
k vypracovaniu realizaèných pro-
jektov a k vlastnej stavbe.

August
- uzatvorenie  Zmluvy o poskyt-

nutí podpory vo forme úveru 
na výstavbu druhej obecnej 
nájomnej bytovky zo ŠFRB vo 
výške 265 190 € (7 989 113,94 
Sk), zaèatie výstavby tejto  by-
tovky
Bol som prekvapený, že z 30 

záujemcov na obecné byty väèšina 
chce býva� práve v bytovke, ktorú 
sme zaèali stava� ako druhú, je 
bližšie k sadu a nie je nièím tienená. 
Táto bytovka bude ma� tiež osem 
bytov. 

- schválenie nenávratnej do-
tácie vo výške 87 067,65 € (2,623 
mil. Sk) na druhú nájomnú 
bytovku
Bežne sa stáva, že obce na 

výstavbu bytoviek dotáciu nedosta-
nú. Znamená to, že zostávajúcich 
25 % nákladov musí zaplati� obec 
(pôžièka od banky), ktorú potom 
následne splácajú nájomcovia. 
Nájomné je potom neprimerane 
vysoké. Nám sa podarilo získa� 
dotácie na obidve bytovky, spolu 
viac ako 5,2 mil. Sk.

- vydanie Vodoprávneho po-
volenia na uskutoènenie zmeny 
stavby Èistièka odpadových 
vôd Liptovská Kokava - mo-
dernizácia a zvýšenie kapacity 
existujúcej èistièky, ktoré vydal 
Obvodný úrad životného 
prostredia Liptovský Mikuláš 
pod è. ŠVS-2009/01589-003/Vr 
zo dòa 13. 8. 2009
Vrátim sa k jarnej petícii obèa-

nov za zníženie vodného a stoèného. 
Sám by som nemal problém ju 
podpísa�, no v tom prípade by som 
ju ako starosta nemohol prija�. 
Upozornil som èlenov petièného 
výboru na formálne chyby, aby 
petícia mohla by� na obecnom úrade 
prijatá a riešená.

Podpísali ju aj niektorí poslanci, 
ktorí z toho dôvodu nemohli by� 
èlenmi komisie na prešetrenie a 
vybavenie petície. V minulom èísle 
Kokavských aktualít bolo po spo-
loènej dohode s petièným výborom 
vydané stanovisko obce k petícii, 
ktoré dostatoène a zrozumite¾ne 

• Betonáž základovej 
platne druhej bytovky 
pracovníkmi SIPS 
s.r.o. Liptovský Hrá-
dok

objasòuje daný 
problém. Preto je 
zvláštny ïalší 
postup petièného 
výboru, ktorý do 
každej domác-
nosti rozniesol 
ešte svoj vlastný 
výklad s dopo-
ruèením, aby som 
prehodnotil svoje 



3KOKAVSKÉ AKTUALITY 3/2009

èlenstvo v predstavenstve Liptov-
skej vodárenskej spoloènosti, a.s. 
Liptovský Mikuláš (LVS a.s.). Pýtal 
som sa na to pána Dušana Grün-
valdského, ktorý mi odpovedal, že to 
bola iniciatíva èlenky petièného 
výboru pani Gabriely Porubänovej. 
Pani Porubänová sa napriek môjmu 
osobnému pozvaniu nezúèastnila na 
prerokovaní petície spolu s komi-
siou obecného úradu a pracovníkom 
LVS a.s., ktorý mal na moju adresu 
poveda� nieèo, èo malo by� kon-
frontované s pani Porubänovou. 

Tak na vysvetlenie ešte raz: pred-
stavenstvo LVS a.s. je tvorené vý-
luène primátormi miest a starostami 
obcí, pretože je to akciová spoloè-
nos� obcí a miest Liptova. Horný 
Liptov zastupujem namiesto bývalej 
starostky Pribyliny. LVS nám na 
projekt rekonštrukcie našej èistièky 
odpadových vôd poskytla sumu 357 
tis. Sk, k èomu dopomohli infor-
mácie o meniacom sa investiènom 
pláne LVS a.s. priamo od stola. Naša 
ÈOV, je už dlhšie obdobie stratová. 
Obec ju môže komuko¾vek ponúk-
nu� do nájmu, ale aby bola zisková, 
zvýšilo by sa stoèné ešte viac. 

Slová , že za posledných 24 rokov 
sa na Kokave niè nespravilo, okrem 
jednej bytovky a Orave sa buduje, 
ma podnietili k tomu, že som zavolal 
na obecný úrad  v jednej oravskej 
obci, kde som sa pýtal na výšku 
stoèného. Tam zatia¾ nie je 
vybudovaná ka-nalizácia, ani ÈOV  
ba dokonca ani plynovod.  

Záver: až po rekonštrukcii èis-
tièky môžeme zruši� nájomnú zmlu-
vu z LVS a.s. Liptovský Mikuláš. 
Naša petícia v budúcom roku vyvolá 
zvýšenie stoèného v okolitých ob-
ciach, ktoré v súèasnosti konajú 
protiprávne a cena stoèného pre tieto 
obce bude urèená Úradom pre 
reguláciu sie�ových odvetví so síd-
lom v Bratislave.

- predloženie žiadosti o nená-
vratný finanèný príspevok na 
rekonštrukciu miestnej infra-
štruktúry našej obce vo výške 
500 000 € (15,063 mil. Sk)
Po dvojmesaènom úsilí sa sám 

podaril stihnú� presne stanovený 

termín podania tejto žiadosti. Je 
ich v rámci Slovenska ve¾a. Vy-
hodnotenie projektu prebehne na 
príslušných úradoch do konca roka 
2009.

September

- poskytnutie nenávratnej
dotácie z Ministerstva financií
Slovenskej republiky na
rekonštrukciu a moderni-
záciu miestneho rozhlasu vo 
výške 9 360 € (281 979,36 Sk),
výberové konanie na reali-

  záciu prác.
Koneène to vyšlo! Nemalé 
peniaze na úplne nový rozhlas 
sme dostali od Ministerstva 
financií na tretí pokus. Sú�až 
vyhral Mirko Glos, ktorý si túto 
prácu zaslúži aj vïaka jeho 
starostlivosti o miestny rozhlas 

v minulosti. Rozhlas v obci slúži 
od roku 1964. 

- kolaudácia obecnej nájomnej 
bytovky (Bytový dom "A" 
- 8 b.j.), celková hodnota diela 

  375 374,95 €  (11,308 mil. Sk)

Nájomcovia sa budú môc� do 
nových bytov nas�ahova� po 
namontovaní plynomerov a 
elektromerov, to bude hneï od 
novembra. Posledný septem-
brový týždeò sa nám podarilo

  obsadi� posledný ôsmy byt, ako 
som už spomínal, viac záujem-
cov je o druhú bytovku (je prav-
da, že sociálna komisia neodsú-
hasila byt rodine, ktorá musela 

odís� z pribylinskej bytovky kvôli 
neplateniu nájomného).

- ukonèenie prác na preložke VN 
vedenia, rekonštrukcie trafo-
stanice a vybudovaní  elektric-    
kých prípojok pre rodinné domy  
na Krúhoch, hodnota diela je 
275 112 €   (8,288 mil. Sk)

Na Krúhoch sme podali opa-
kovane žiados� na Enviro-
mentálny fond na výstavbu vo-
dovodu vo výške cca 1,7 mil. Sk. 
Predpokladám, že tentoraz nám 
fond vyhovie. Cena pozemkov je 
v súèasnosti 500,- Sk za meter 
štvorcový, ak nám poskytnú 
dotáciu  na vodovod, zostane už 
len verejné osvetlenie a cesty, 
plynovod zvykli preplati� plynári. 
Stavebníci budú v priebehu no-
vembra informovaní o aktuálnom 
stave možnosti zaèatia stavby 
rodinných domov.  

-  aktivaèné práce

Mnohí si zvykli, že v obci upratujú 
pracovníci verejnoprospešných 
prác. Ide len o drobné papiere na 
ceste, chodníku èi v tráve, okolo 
ktorých nevšímavo prejdeme aj 
viackrát denne. Tak ako všade 
chválim našich obèanov za se-
parovanie odpadu, tak mi mnohí z 
nich volajú, že pred ich domom je 
neporiadok okolo plastových 
nádob. Pritom staèí málo – 
plastové f¾aše stlaèi�, viac sa ich 
potom zmestí. Podobne papierové 
kartóny. Obecný úrad presúva 
tieto kontajnery na iné miesto, 
kvôli tomu, aby stále tí istí obèania 

• Miestny rozhlas v obci slúži 
  od roku 1964

nemali pred do-
mom neporiadok. 

Ing. Július Porubän,

starosta obce
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Aj tretí štvr�rok nášho DHZ bol 
bohatý na sú�aže.

- 4. 07. 2009 sme sa zúèastnili 
v kategórii muži a v kategórii 
ženy hasièskej soboty o pohár 
DHZ Trstené, ktorá bola spojená 
s Okresnou hasièskou ligou. 
Poïakovanie patrí Márii Tre-
páèovej (tajomníèke DHZ, ve-
dúcej kolektívu) za to, že sa jej 
podarilo znovu po nieko¾kých 
rokoch vytvori� ženské hasièské 
družstvo v nasledovnom zlože-
ní: Mária Trepáèová – rod. Bar-
teková, Michaela Díková, ¼u-
bica Šuòavcová, Irena Slavní-
ková, Pavlína Margetajová, 
Jaroslava Prosová, Tatiana Èa-
tlošová, Mariana Mitríková . Na 
uvedenej hasièskej sobote v Tr-
stenej ženy zabojovali a prvý raz 
reprezentovali našu obec ve¾mi 
dobre. V kategórii žien  sa u-
miestnili na 3 mieste zo 7. hasiè-
ských družstiev o pohár DHZ a 
zároveò získali  3 miesto v O-
kresnej hasièskej lige s èasom 
30,86 sek.  V kategórii mužov  
sa náš DHZ zo 17. DHZ umiest-
nil na 5 mieste s èasom 27,66 
sek.  Aj im ïakujem za dôstojné 
reprezentovanie našej obce.

- 11. 07. 2009 sme sa zúèastnili 
OHL a zároveò 10. roèníka o 
putovný pohár starostu obce 
Lipt. Ondrej. V kategórii muži sa 
náš DHZ umiestnil na 5 mieste s 
èasom 33,53 sek. z 15. DHZ. Na 
tejto sú�aži v kategórii žien sme 
nemali zastúpenie.

- 12. 07. 2009 sme reprezentovali 
našu obec v Múzeum liptovskej 
dediny v Pribyline.  Tematickým 
zameraním na tomto podujatí 
bolo zdôrazni� význam dobro-
vo¾nej požiarnej ochrany a pred-
stavi� osobnosti, ktorí sa podie-
¾ali a podie¾ajú na jej zachovaní 
a rozvoji. Bola predstavená 
historická a novodobá hasièská 
technika. Predstavili sme aj našu 
hasièskú zástavu a hasièský 
automobil KAROSA, ktoré boli 
dané do užívania v mesiaci júl 

Dobrovo¾ný hasièský zbor

2008 pri príležitosti založenia 
DHZ v Lipt. Kokave. Na tomto 
podujatí sme zabezpeèili z na-
šej obce úèas� èlenov DHZ a 
èlenov výboru DHZ a taktiež 
ukážky naš ich  mladých  
požiarnikov hry Plameò.  

- 25. 07. 2009 sme sa zúèastnili 
v Lipt. Porúbke TFA – Železný 
hasiè – O pohár starostu obce 
1. roèník. Z 23. úèastníkov dvo-
jíc sa dvojica Matej Fronko 
a Marcel Porubän umiestnila na 
18 mieste, Miroslav Šopor 
a Michal Porubän na 20 mieste.

- 15. 08. 2009 sme sa zúèastnili 
vo veèerných hodinách v 
Liptovskom Mikuláši OHL sú-
�aže  o pohár DHZ Liptovský 
Mikuláš 5. roèník. V kategórii 
žien sa umiestnili ženy z Lipt. 
Kokavy s èasom 33,71 sek. na 
4 mieste. Muži s èasom 33,97sa 
umiestnili  na 8 mieste z pätná-
stich DHZ.

- 22. 08. 2009 sa náš DHZ 
zúèastnil OHL v obci Važec. 
V kategórii žien sa umiestnili 
ženy z Lipt. Kokavy s èasom 
80,13 na poslednom 4 mieste. 
V kategórii muži sa náš DHZ 
umiestnil s èasom 32,95 na 
siedmom mieste z jedenástich 
DHZ.

- 29. 08. 2009 sme sa zúèastn-
ili 4. roèníka o ludgeøovic-
kého železného hasièa – 
F I R E F I G H T E R S  
CHALLENGE 2009 / Jedná sa 
o sú�až – simulácia zásahovej 
èinnosti hasièa. Sú�aží sa v kom-
pletnom zásahovom obleku /.

  Na internete cez Google „ 
hasièi ludgeøovice „ nasleduje 
Menu Fotky a videa „ je 
m o ž n o s �  s i  v y h ¾ a d a �  
videoreportáž zo 4 roèníka
o najtvrdšiu dvojicu hasièov. 

Z dvadsiatich siedmich dvojíc 
z ÈR, SR, a Po¾ska, sa najlepšie 
z nášho DHZ obce Lipt. Kokava 
umiestnila na 8 mieste s èasom 
4 min. 24 sek. dvojica Ivan Beluš 
a Michal Porubän, na 15 mieste 
s èasom 5 min. 22 sek dvojica Dušan 
Grunvaldský a Dušan Kacvinský a 
na 19 mieste s èasom 6 min. 47 sek. 
dvojica Marcel Porubän a Daniel 
Slabej. Na sú�aži náš DHZ mužov 
silne povzbudzovali aj naše ženy 
/Emília Majerová, Pavlína Marge-
tajová, ¼ubica Šuòavcová, Irena 
Slavníková, Tatiana Èatlošová a 
Mariana Mitríková, za èom im treba 
srdeène poïakova�. Touto cestou 
chcem poïakova� SDH v Ludge-
øoviciach, za všetky služby ktoré 
nám boli pre nás poskytnuté. 

• Pri štarte našich žien pršal dážï
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 letných mesiacoch júl až 
september je na Ro¾níckom Vdružstve najviac práce. 

Zbiera sa úroda a zakladá sa nová. 
Na trvalotrávnych porastoch sme 
zaèiatkom júla dokonèili prvú kosbu 
na Petrmáni. Tento neskorý termín je 
daný environmentálnym projektom, 
ktorý nám urèuje èas a spôsob ob-
hospodarovania lúk a pasienkov. Po 
ukonèení prvej kosby sa hneï po-
kraèovalo v druhej. Koncom augusta 
a zaèiatkom septembra sme na nie-
ktorých parcelách zobrali úrodu kr-
movín aj po tretí krát. 

Práce pri silážovaní pre-
biehali plynule, technika bola dobre 
pripravená. Celkom sme vyrobili 3 
940 t siláže a 85 t sena. To je dosta-
toèné množstvo do novej úrody. 
Krmoviny sme zbierali vo väèšine 
prípadov v optimálnej fáze zrelosti, 
dodržiavali sme technologické 
postupy. Pre finanèné problémy sme 
obmedzili pri výrobe siláží konzer-
vaèné prípravky. Myslíme si však, že 
kvalita napriek tomu bude dobrá, 
potvrdi� by to mali rozbory, ktoré si 
dáme urobi� v najbližšom období. 

Po druhý krát v histórii RD 
sme pestovali ozimnú repku na 25 
ha. Výnosy boli v rámci našich pôdo-
klimatických podmienok dobré. 
Dosiahli sme úrodu 28,3 q /ha. 
Repku ozimnú sme zasiali koncom 
augusta aj tretí krát. Na budúci rok 
však budeme zvažova� o jej ïalšom 
pestovaní. Hlavným dôvodom je 
realizaèná cena, ktorá bola v tomto 
roku nižšia o 38% ako v roku 2008. 

V druhej polovici augusta 
sme zaèali so žatevnými prácami. 

Husto siate obilniny boli vysiate na 
výmere 165 ha. Celkom sme 
vyrobili takmer 500 t. Priemerná 
hektárová úroda sa pohybovala od  
27,1 q/ha  u ovsa až po 41,3 q/ha  u  
raži. Kosenie obilia a ozimnej 
repky bolo zabezpeèené prevažne 
službami. Odvoz obilia a zvoz 
slamy sme realizovali vlastnými 
mechanizmami. 

Z celkovej úrody sme na 
fond kàmnych zmesí odpredali 203 
t. Pre Po¾nonákup sme vo¾ným 
predajom realizovali 90 t obilia pri 
cene raž 80€/t,  ovos 72€/t. Tieto 
ceny sú pre po¾nohospodárov 
likvidaèné. Sú nižšie ako pred 30-
rokmi, prièom vstupné náklady sú 
nieko¾konásobne vyššie. 

Ro¾nícke družstvo sa okra-

jovo zaoberá aj výrobou konzum-
ných zemiakov. V tomto roku sme 
zasadili 2,5 ha, zber bol prevedený v 
druhej polovici septembra. Vyrobili 
sme 40 t zemiakov. Zemiaky sú pre 
nás nerentabilná plodina. Pestujú sa 
ako naturálna plodina pre èlenov 
RD a zvyšok je urèený na drobný 
predaj. 

V septembri bola pripravená 
pôda pre oziminy a následne bolo 
zasiate 23 ha pšenice a 55 ha raži. 

 Živoèíšnej výrobe sa napriek 
úsporným opatreniam relatívne 
darí. V letnom období sa dosahovala 
nadpriemerná úžitkovos� 19 litrov 
mlieka za deò na jednu dojnicu. 
V chove teliat bol v letnom období 
zaznamenaný minimálny úhyn, èo 
nás teší asi najviac. Spokojní sme aj 
s prírastkami hovädzieho dobytka. 
Vo výkrme sme v 3. štvr�roku 
dosiahli takmer 1kg/ks/deò. Stále 
však pretrvávajú nízke nákupné 

Informácia:

V dòoch 25. 09. 2009 – 27. 9. 2009 sme zorganizovali spoloèné 
stretnutie. Pripravili sme pre nich bohatý kultúrny program. 
Navštívili sme Štrbské pleso, jarmok v Liptovskom Hrádku a plavili 
sme sa loïou po Liptovskej Mare.

Jaroslav Majer, 
velite¾ DHZ  

******************************************************************************************

R o ¾ n í c k e   d r u ž s t v o 

•  Milan Porubän pri zváraèských prácach, vzadu Štefan Jurèo
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ceny mlieka a mäsa, èo negatívne 
ovplyvòuje ekonomiku živoèíšnej 
výroby.

Poèas leta pokraèovali práce na 
rekonštrukcii maštale pre výkrm 
HD. Pracovníci investiènej výstavby 
v tomto období pracovali na vnú-
torných priestoroch, ktoré sú v tomto 
období už pred ukonèením. V na-
stávajúcich dòoch sa práce sústredia 
na vybudovanie koncovky mašta¾-
ného hnoja a prístupové cesty. 
S dokonèením rekonštrukcie poèí-
tame do konca októbra. 

Od zaèiatku tohto roku pretrvá-
vali problémy s firmou Hausforyou. 

letných mesiacoch pokraèoval urbariát 
v lesopestebných prácach. Zalesòovali sme Vplochy ,ktoré sme predtým pripravili uhodením 

haluziny. Na výsadbu sme použili oba¾ované sadenice. 
Práca bola nároèná na prenos sadeníc na miesto 
výsadby. Zalesòovali sme lokalitu Kotlová na ktorú 
bolo potrebné vynies� bednièky s kelímkami. Každá 
vážila cca 20kg a bolo v nej 52 ks sadeníc. Aj keï bola 
práca fyzicky a finanène nároènejšia ako klasické 
zalesòovanie, oèakávame lepšie výsledky v poète prija-
tých sadeníc. Ïalšou prácou bolo vyžínanie mladých 
lesných kultúr proti burine. Na týchto prácach sa zú-
èastòovala miestna prázdninujúca mládež v hojnom 
poète. Prijali sme všetkých, ktorí prejavili záujem, no 
pre zlepšenie organizácie práce sme ich rozdelili do 
dvoch skupín.

 Po prázdninách nám v rámci vyuèovacej praxe 
pomohla stredná odborná lesnícka škola z Liptovského 
Hrádku. Jej žiaci uhadzovali haluzinu a zalesòovali 
plochy pri Bystrej a v Jamníckej doline. Spolu s našou 
mládežou vysadili na týchto nepriaznivých stanoviš-

URBARIÁT

Takmer na každom predstavenstve 
sme sa zaoberali ich dlhmi voèi 
nášmu RD. Po viacerých roko-
vaniach s konate¾om firmy sme sa 
dohodli na zrušení nájomnej zmlu-
vy ku dòu 23.9.2009. Poh¾adávka 
zo strany firmy Hausforyou voèi 
RD vo výške viac ako 19 tis.€ bola 
zapoèítaná rekonštrukciou nájom-
ných priestorov, ktoré vykonal 
nájomca.

Vzh¾adom na komplikovanú 
finanènú situáciu z dôvodu nízkych 
nákupných cien v tomto roku, sme 
požiadali VÚB LM o úver vo výške 
100 000 €, ktorý bol poskytnutý 

10.7.2009. Uvedené poskytnuté 
finanèné prostriedky nám pomohli 
preži� �ažkú hospodársku situáciu. 
Vïaka tomuto úveru bol v tomto 
období zabezpeèený takmer bezpro-
blémový chod RD. 

Pri celkovom poh¾ade na prie-
beh chodu družstva v 3.štvr�roku, aj 
keï boli mnohé problémy, môžeme 
vyjadri� spokojnos� s dosiahnutými 
výsledkami. Za to patrí poïako-
vanie všetkým pracovníkom, ktorí 
sa o to prièinili poctivou prácou.

Ing. Jozef Baláž,
predseda družstva

tiach okolo 20 tisíc kusov sadeníc. Jesenné práce 
pokraèujú ochranou sadeníc  proti ohryzu  repelentným 
náterom – cervakol. Pod Plieškom v okolí horárne a pod  
Kokavským mostom sa postavili hranièné kopce medzi 
majetkom PSBU Pribylina a naším urbárom. Zaèali 
sme s umelou obnovou v porastoch na Páleniciach 
v množstve cca 37 tisíc kusov sadeníc.

�ažba dreva pokraèovala spracovaním kala-
mitného dreva. Chrobaèiare nám vznikali vo všetkých 
lokalitách nášho urbariátu. V letných mesiacoch sme sa 
snažili spracováva� drevo v neprístupnejších lokalitách 
ako je Kotlová, Krivu¾a. Množstvo dreva po sebe za-
nechala aj jedna z mnohých lavín ktorá spadla 
v Jamníckej doline. Do konca septembra bolo spraco-

3vané 5700 m  kalamitného dreva.
Zaèiatkom septembra prebehla na našom urbariáte 

kontrola z pôdohospodárskej  platobnej  agentúry. Táto 
sa konala na základe žiadosti o pridelenie finanèných 
prostriedkov z fondu rozvoja vidieka . V apríli 2008 bol 
vytvorený projekt ozdravných opatrení. Po jeho 
schválení bola na lesopestevnú èinnos� vyèlenená suma 
215 tis. € /6,5mil.sk/. Projekt zahàòa opatrenia na 
zlepšenie zdravotného stavu v lesoch a to umelú obno-
vu, ochranu proti burine, zveri a prerezávky.

• Mladí brigádnici po vynesení stromkov a pri ich sadení
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 Po kontrole ktorá preverila písomnú evidenciu ako 
aj vykonanie vonkajších prác nám bola schválená 
požadovaná suma 75tis. € /2,25mil.sk/. Ïalšie financie 
budeme èerpa� v rokoch 2010-2011.

Ako sme Vás informovali v minulom èísle, bola 
vykonaná pokládka  asfaltového koberca na lesných 
cestách Jakušová-Sekanisko a Beòová-Sihly. Náklady 
ktoré budú hradené z fondov EU èinia 664 tis.€. 
Kolaudácia cesty sa uskutoèníla 15. októbra. Na jej 
základe požiadame platobnú agentúru o vykonanie 
kontroly a následné preplatenie finanèných nákladov,  
keïže tieto boli hradené z vlastných zdrojov.  

Po ukonèení ROEP katastra Pribylina a vydaní 
listov vlastníctva budú vyplatené podiely na hospo-
dárskom zisku za rok 2008. Výplata  podielov bude 
poukázaná poštovou poukážkou do konca novembra.   

Ján Bartek
odborný lesný hospodár

Cirkevné okienko  
o odchode bývalého zbor. farára Mgr. Martina 
Vargovèáka v júli t. r. z CZ ECAV v Liptovskej PKokave, nastalo pre zbor pomerne zložité 

obdobie. Zbor sa opä� ocitol bez svojho duchovného 
pastiera, aj keï v súlade s cirkevnými predpismi bol 
LOS do zboru menovaný zástupca - administrátor, a to 
Mgr. Zlatica Adameová, ev. farárka z Pribyliny. Táto 
prevzala správu Ev. farského úradu v L. Kokave a tým aj 
všetky práva a povinnosti s touto funkciou spojené. Po 
krátkom èase sa funkcionári zboru prostredníctvom 
bývalého zborového farára Mgr. Vargovèáka dozvedeli 
o záujme Mgr. M. Èinèuráka, ev. farára z Lipt. Petra,
o uvolnené miesto zborového farára CZ ECAV v L. Ko-
kave. V súlade s cirkevnou legislatívou ho oslovili a on 
potvrdil svoj záujem. Túto skutoènos� následne ozná-
mili LOS. Udalosti nabrali pomerne rýchly spád.

Na kandidaènom presbyterstve dòa 23. 8. 2009, brat 
farár Mgr. M. Èinèurák získal podporu všetkých 
prítomných presbyterov nášho CZ. Po nevyhnutnom 
súhlase Biskupského úradu v Prešove, dòa 11. 10.  2009 
sa bol kandidát nášmu zboru predstavi�. Následne bol 
s LOS dohodnutý termín volebného zborového konven-
tu na funkciu zborového farára CZ ECAV v L. Kokave, 
a to na deò 18. októbra 2009. Konventu predsedalo 
predsedníctvo LOS - s. seniorka Mgr. Katarína Hudá-
ková a br. seniorálny dozorca Ing. arch. Ondrej Mrlian. 
Vo verejnom hlasovaní, z celkového poètu 110 prítom-
ných konventuálov, kandidát získal celkom 103 hlasov. 
Po uplynutí tzv. aklamaènej lehoty, v prípade že nedôjde 
k žiadnym možným komplikáciám, sa Mgr. Mario 
Èinèurák môže uja� funkcie zborového farára CZ 
ECAV v L. Kokave. Dúfajme, že sa tak stane. S br. a 
sest. pozdravom, PhDr. Milan Strnisko, zborový do-
zorca.

Školské okienko

ový školský rok sa zaèal v našej materskej škole 
2. septembra 2009. Do škôlky je zapísaných 19 Ndetí od 2 - 7 rokov. Miesta piatich prvákov 

zaplnili naši noví zverenci. Nové deti sa adaptovali 
pomerne rýchlo, aj keï u tých citlivejších sa zopár 
slzièiek ešte ráno objaví. 

V tomto školskom roku už budeme naplno realizova� 
Štátny vzdelávací program ISCED 0, na ktorý nad-
väzuje náš vlastný Školský vzdelávací program s náz-
vom Materská škola plná pohody a zdravia. Je zameraný 
hlavne na environmentálnu výchovu, ochranu život-
ného prostredia a zdravý životný štýl.

Tejto téme sme sa rozhodli zaèa� venova� už teraz, 
v najútlejšom veku, kedy sú deti k všetkému navôkol 
ove¾a citlivejšie a vnímavejšie ako dospelí. Èím skôr sa 
zaène formova� ich správanie sa voèi prírode, tým väèší 
je predpoklad na dosiahnutie pozitívnych cie¾ov.

Deti sa budú uèi� šetrne a oh¾aduplne zaobchádza� 
s prírodou, utvára� si pozitívny vz�ah k nej, uvedo-
mova� si význam prírody a zdravého životného pros-
tredia pre ¾udí aj ostatných živoèíchov. Èasté budú 
vychádzky do prírody, riešenie rôznych problémových 
situácií priamo v prírode, budú sa uèi� separova� odpad, 
šetri� vodou a iné dôležité a zaujímavé veci.

V materskej škole budú pracova� aj dva krúžky - 
krúžok anglického jazyka a taneèno-dramatický krú-
žok.

O tom, ako sa nám darí plni� naše ciele a predsavzatia 
Vás budeme informova� priebežne v ïalších vydaniach 
Kokavských aktualít.

Jana Gajdošová

O živote v ŠKD
Školské kluby detí- ŠKD boli v nedávnej minulosti 

známe ako školské družiny . 
ŠKD je školské zariadenie, ktoré poskytuje vý-

chovno – vzdelávaciu èinnos� v popoludòajších ho-
dinách. ŠKD by nemal by� chápaný len ako sociálna 
služba.

• V nepriaznivom poèasí žiaci využívajú sálu Kultúrneho domu.
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 Pedagogická práca  ŠKD má svoje špecifiká- de�om zabezpeèuje 
odpoèinok,  relaxáciu, ale aj záujmové využitie  vo¾ného èasu. Èinnos� 
nenásilne nadväzuje na èinnos� a uèivo prebraté v škole. V našom ŠKD sa 
usilujem o kompenzáciu sedavého zamestnania  pri  vyuèovaní a to 
najrôznejšími  èinnos�ami spojenými s odpoèinkom, pohybovými hrami v 
prírode, v triede,  záujmovými èinnos�ami,  hrami a zábavou. Hlavným 
cie¾om je, aby tieto èinnosti pôsobili na všeobecný rozvoj žiaka.

V spolupráci s p. uèite¾kami pripravujeme rôzne programy,  ako je v 
mesiaci úcty k starším, posedenie so starými rodièmi, Vianoèné besiedky, 
Deò matiek, v zimných mesiacoch sú�aže na boboch a saniach. V lete sa tiež 
staráme o èistotu okolia školy a v zime kàmime vtáèiky. Využívame rôzne 
výtvarné techniky pri tvorbe projektov, besedujeme o zdravom  životnom 
štýle. Pripravujeme programy pri výroèí SNP, výroèí oslobodenia, na 
výroèné schôdze organizácií v obci ,  kladieme kytice k pamätníku pred 
obecným úradom a na hroby prvých uèite¾ov v našej obci – Rumanovcov  
na pamiatku zosnulých. Dbáme na správne stolovanie, rozlišovanie  
kultúrne a nekultúrne prejavy v správaní, objavujeme a rozvíjame  talent 
a schopnosti detí. Upevòujeme hygienické a sebaobslužné návyky,  bese-
dujeme o knihách a èítame ich na pokraèovanie. Uèivo utvrdzujeme formou 
didaktických hier.

 Mòa osobne ve¾mi teší, že všetci žiaci našej školy sú prihlásení 
a navštevujú ŠKD.  Ve¾kú pozornos� venujem  príprave na vyuèovanie 
a písaniu  domácich úloh v èom vidím ve¾kú pomoc nielen de�om, ale aj ro-
dièom .

Ïakujem rodièom za dôveru a aj v tomto školskom roku sa budem 
snaži� ich nesklama�.     
                                                Anna Gajdošová 
                                                                                  vychovávate¾ka ŠKD

Zo života ZO SZPB 
v našej obci

esiac august sa niesol v 
z n a m e n í  o s l á v  6 5 .  Mvýroèia SNP. Aj naša 

základná organizácia ZO SZPB 
zorganizovala oslavy pred obecným 
úradom, pri pomníku padlých 
hrdinov, spojenú so slávnostnou 
schôdzou èlenov organizácie. Sláv-
nos� prebiehala za úèasti zástupcu 
oblastného výboru v Liptovskom 
Mikuláši Ing. Mateja Štepitu, ktorý 
odovzdal naším èlenom ocenenia za 
vernos� a výkon funkcií v základnej 
organizácii. V predveèer týchto 
dedinských osláv náš najstarší žijúci 
priamy úèastník odboja Pavel 
Klauèo prevzal v Liptovskom Mi-
kuláši od primátora mesta vyzn-
amenanie za odbojovú èinnos� v 
SNP. Vyznamenanie bolo udelené aj 
našej obci a aj organizácii, za 
všestrannú pomoc partizánskym 
oddielom v SNP. Oslavy pokraèovali 
aj nasledujúci deñ na Partizánskej 
lúke na Podbanskú pod  záštitou 
obce Štrba. Naša základná orga-
nizácia bola zastúpená v hojnom 
poète a prispela k zdarnému priebehu 
osláv. Každoroène si pripomíname 
pamiatku padlých hrdinov v SNP 
položením venca pri pomníku na 
Podbanskú a kytièkou kvetou pri 
pomníku na rázcestí Tichej a Kô-
provej doliny.

Naša organizácia má v súèasnosti 
16 èlenov, no radi by sme medzi nás 
prijali aj ïalších potomkov po 
zaslúžilých èlenoch organizácie. 
Pracujeme pod vedením predsedu 
Ing. Jána Nemsilu a pravidelne sa 
stretávame aj s rodinnými prísluš-
níkmi pri rôznych akciách ako 
napríklad: novoroèné posedenia, 
brigády, èlenské schôdze.

Emília Fronková
tajomníèka ZO SZPB

O živote v ŠKD 
- Dokonèenie èlánku zo str. 7-

• Z¾ava: Ing. M. Štepita, Ing. J. Gajdoš, E. Fronková, J. Bartoš
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Na oltár vlasti, v obe� rodu
položil som svoj mladý život,
speèatil krvou v boji za slobodu, 
aby netrpel môj slovenský ¾ud.

aždý deò prechádzame 
okolo pamätníka, ktorí  Kstojí pred Obecným úra-

dom.
Na òom sú vypísané rôzne mená 

obèanov, ktorí padli v Slovenskom 
národnom povstaní. Je to už 
dlhých 65. rokov,  ktoré žijeme v 
oslobodenej vlasti a preto si 
položme otázku: „ kto sú títo ¾udia, 
ktorí položili svoj život za našu 
slobodu ?“

Prvé meno v poradí je Štefan Ru-
žomberka.

Z dostupných zdrojov sme  
zistili, že sa  narodil 8. 4. 1919 ako 
tretie  die�a  po Jánovi a Márii 
manželom Ružomberkovým.
 Vyuèil sa ako robotník...

Do partizánskeho oddielu vstú-
pil ako 25 roèný vojak v októbri 
1944. Stal sa èlenom parti-
zánskeho oddielu  Vysoké Tatry,   
II. ès. partizánskej  brigády  Za 
oslobodenie  Slovanov pod vele-
ním V. Achmadulina , ktorého 
sídlom  sa  stali oblasti  dolín  Kô-
provej, Španej, Tomanovskej a 
Kamenistej, na Grúniku pod 
Kriváòom. Všade boli postavené 
koliby (pre pastierov), ktoré sa v 
tých zimných mesiacoch stali 
úkrytom pre partizánov. Dnes si už 
nevieme predstavi�, v akých pod-
mienkach žili, bývali , presúvali sa  
a bojovali dobrovo¾níci v parti-
zánskych oddieloch v tej  tuhej a 
krutej  zime, v zá¾ahách ¾adu a 
snehu, bez potravín a tepla, uzi-
mení a v mokrých veciach. Ani akí 
boli vysilení neustálym pochodom 
po klzkých a mokrých skalách, 
v metrových závejoch snehu a 
pritom stále striehli na nepriate¾a.

Spomienka na partizána

Dòa  5. 4. 1944   ich v   znaènej  
presile  prepadla v Krížnej doline  
nemecká fašistická jednotka , 
ktorú došikoval  horár z Podban-
ského. Desiatnik  Štefan Ružom-
berka bol v prestrelke ranený 
medzi èelom a nosom a rana silne 
krvácala.

Ranu mu ošetril  Matej  Beluš , 
ktorého so Štefanom zajali  
Nemci. To  sa však Nemcovi ne-
páèilo a obväz roztrhal. Nemci 
ich šikovali dolu, ale  ranený 
Štefan cestou v dôsledku straty 
krvi dostával kàèe  a odpadával. 
Preto ho  Matej Beluš zobral na 
chrbát a tak ho  doniesol do  
rozostavanej horárne v Tichej 
doline, kde ho položil na holú 
zem a pod hlavu mu dal tehlu. 
Štefana tam nechali a Mateja 
Beluša zobrali na výsluch na 
Podbanské . Na druhý deò Mateja 
a ešte  jedného pracovníka Ing. 
Drobného zobrali do horárne, kde 
už našli Štefana R. màtveho. 
Nemci  prikázali  vynies� màtve 

telo von, tak aj urobili a v mla-
dine ho zakryli èeèinou. Keï ho 
priviezli domov , žia¾ jeho matky 
bol taký ve¾ký, že prestala 
hovori� a v smútku a žiali zotrvala 
v ne-mote až do svojej smrti. Jeho 
pochovali na našom cintoríne dòa 
10. 11. 1944. Pri návšteve cinto-
rína si v tichosti postojme  pri 
jeho pomníku a porozmýš¾ajme 
èo by z tohto mladého muža 
vyrástlo, ako sa mohol rozvíja� 
jeho život, keby ho nepoložil za 
slobodu nás všetkých.

Za ZO SZPB spracovala 
J.Ulièná

Nieèo pre gazdinky
Hydinové gu¾ôèky v pikantnej omáèke:
Potrebujeme : 400g mletého hydinového mäsa, 100g masla, 
korenie do mletého mäsa, hladká múka, strúhanka, olej
Omáèka: 1 menšia cibu¾a, 1 lyžica masla, 1 kocka slepaèieho 
bujónu, 1 dl smotany, 1lyžica pikantnej horèice, so¾, mleté 
èierne korenie, hladká múka

Ako na to:
Z mäsa, masla, korenia a múky vypracujeme gu¾ôèky s prie-
merom asi 3 cm, obalíme ich v strúhanke a prudko opražíme vo 
väèšom množstve oleja.
Príprava omáèky: Na drobno pokrájanú cibu¾u speníme na 
masle, pridáme kocku bujónu, zalejeme asi 4 dl horúcej vody a 
povaríme. Primiešame lyžicu horèice, smotanu, posolíme, 
okoreníme a ešte krátko povaríme. Nakoniec zahustíme 
trochou múky. Gu¾ôèky podávame poliate omáèkou.
Príloha: ryža.                                                                     E.S.

      (prebraté z internetu)

• Matej Ružomberka (v strede) spolu s Matejom 
Ulièn?m (v¾avo) a Jánom Porubänom



Turisti v lete

aèiatkom júla skonèilo obdobie silných júnových lejakov a 
zaèalo by� teplo s obèasným dažïom. Nie je to ešte vhodné Zpoèasie do hôr. Za tepla vznikajú vo vysokohorskom prostredí 

okolo poludnia búrky. Treba preto voli� radšej kratšie túry tak, aby sa 
bolo možné vraca� z hôr už okolo poludnia. Takáto túra bola zvolená 
prvú júlovú nede¾u /5.7./ do Jamnickej doliny s cie¾om  na 
Jamnických plesách alebo Jamnickom sedle alebo Ostrom roháèi, 
príp. na Volovci. Pod¾a podmienok na mieste turisti zvolili výstup na 
Volovec /2 063m n.m./. Hmla sa totiž "preva¾ovala" z jedného kopca 
na druhý a výstup na zahmlený Ostrý roháè aj  s re�azami radšej 
nezvolili. Pri návrate sa zastavili pri kokavskej kolibe, ktorá je najmä 
v tomto období ve¾mi využívaná. Od koliby sa už vracali za dažïa.

V nede¾u 12. júla si turisti zvolili výstup na Baranec vysoký 2 184 
m n.m. Je to tretí najvyšší vrchol Západných Tatier, pôsobí mohutne. 
Z L.Kokavy ho vidíme denne a zaujímavé je, že z úèastníkov ho v 
podstate nik neabsolvoval /akurát bol niekto v polovici na 
èuèoriedkach a pod./  Bolo slneèno, teplo, oblaky sa sem-tam obèas 
preva¾ovali. Trasa vedie cez Malý Baranec s výškou 1 949m. 
Zaèiatok po hranicu lesa je ve¾mi strmý. Druhá polovica trasy nad 
lesom je zas tiahla a akoby nemala konca. Výstup  nie je èasovo 
dlhý, urobí sa za tri hodiny. Výh¾ady sú však na celý Liptov. Z vrcholu 
vidie� nároènú trasu po hrebeni s re�azami od Baníkova, Tri kopy, 
Smutné sedlo, Plaèlivé, Ostrý roháè až po Volovec, Hrubý vrch, Klin 
a Bystrú. Jamnická dolina je ako na dlani, ktorej kra¾uje Jakubina s 
Otrhancami, a v pozadí Kriváò.  Nároèný je však opä� zostup, 
nako¾ko strmé partie trasy dávajú zabra� nohám, ale najmä 
kolenám.  Ïalšiu nede¾u 19.júla prišli silné búrky s vetrom, preto 
plánovaná akcia musela by� preložená. V nede¾u 26.júla sa predsa 
rozhodli absolvova� trasu Otrhance s cie¾om na Jakubine. Deò 
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V mesiacoch júl-september 2009 
sa dožili významných jubileí títo 
obèania:

65 rokov:
-Milan Šuòavec è.d.293

70 rokov
-Emília Mamisová è.d.402
-Irena Vrbièanová è.d.52

75 rokov:
-Anna Fronková è.d. 183
-Emília Sermeková è.d. 370

80 rokov:
-Mária Grešová è.d.334

85 rokov:
-Martin Rúèka è.d.151
-Želmíra Vrbièanová è.d.297

90 rokov:
-Emília Oravcová è.d. 262

Ako dáždik jarný ticho
kráèa život opodia¾.
Do vlasov už sivú vdýchol,
vráskami tvár rozoral...

Všetkým jubilantom blahoželáme 
a do ïalších rokov im prajeme 
ve¾a zdravia a spokojnosti.

         Praje obecné zastupite¾stvo.

****************************

Za uvedené obdobie zomreli títo 
obèania:

-Žofia Fáberová è.d.207
-Žofia Oravcová è.d. 122

Aj slnko zapadá
ústupom do noci,
kto raz pú� dokonal,
nieto viac pomoci...

J U B I L A N T I

• Turisti na vrchole Jakubiná
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predtým, ale i v nede¾u ráno nebolo najvhodnejšie 
poèasie / v noci pršalo/. Desa� turistov absolvovalo 
z ráscestia Raèkovej a Jamnickej doliny úvodný 
strmý výstup smerom na Nižnú Maguru 
1 921m n.m. Z pod tohto prvého konèiara sa 
rozhodovali o vrátení sa, nako¾ko tu zaèalo 
mrholi�, bola hmla, chladno a obèas bol silný 
nárazový vietor. Napokon pokraèovali ïalej na 
Ostredok 2 050m, Vyšnú Maguru 2 093m a 
Jakubinu2 194m n.m. Celá táto skalnatá èas� 
tohto masívu sa nazýva všeobecne Otrhance. 
Trasa vedie hrebeòom a èasto  na jednej i druhej  
strane bol i  prudké zrazy do obidvoch 
obkolesujúcich dolín Jamnickej i Raèkovej. Je to 
jedna z najkrajších tatranských túr, škoda že 
poèasie nedovo¾ovalo viac pekných poh¾adov. Vo 
výške okolo 2 000m bolo však treba dobré 
vybavenie, èiapky i rukavice. Trasa nie je 
technicky nároèná, nie sú tam re�aze a rebríky, ale 
športový výkon je ve¾mi dobrý. Turisti sa vracali 
cez Hrubý vrch 2 137m strmo do Jamnickej doliny 
unavení domov.

   Turisticky najkrajšia a najprí�ažlivejšia èas� 
Západných Tatier sú Roháèe na západnom okraji 
pohoria. Charakteristiký  vrch , pod¾a ktorého sú 
nazvané, je Ostrý Roháè 2 084 m.n.m. Druhá 
polovica júla a zaèiatok augusta je poznaèený 
dovolenkovým obdobím. Preto na túry vyráža  
menej turistov. Na Ostrý Roháè za pekného 
poèasia v nede¾u 2. augusta  vyrazili len štyria, ale 
zážitok je to vždy nezabudnute¾ný. Treba by� však 
v solídnej kondícii, lebo výstup je strmý a v 
závereènej èasti je zabezpeèený re�azmi. V tomto 
úseku sa niekde ide naozaj akoby po ostrí 
skalnatého hrebeòa. O týždeò zas hàstke 
milovníkov turistov zlákal  Kôprovský štít 2363m, 
ktorý je jeden z osmièky turisticky prístupných 
vrcholov vo Vysokých Tatrách. Nachádza sa v 
závere Mengusovskej doliny. Východiskovým 
bodom túry je Štrbské Pleso. Odtia¾ sa pokraèuje 

chodníkom na Popradské pleso  a ïalej k 
Hincovým plesám. Ve¾ké Hincovo pleso je 
najväèšie a najhlbšie v slovenskej èasti Tatier. 
Dobré poèasie nezaruèuje ešte na takýchto 
vysokých štítoch, že bude teplo. V takých výškach 
je už obyèajne vždy chladno. Ak si niekto však 
zabudne naloži� do auta svoj ruksak s náhradným 
obleèením, jedlom a pitím, ako sa to stalo túto 
nede¾u jednému, a predsa sa vydá na takúto túru, 
je to nároèné. Spolieha sa len na kamarátov a 
dúfa, že nepríde búrka. Sú to vždy zážitky a 
pouèenie do budúcna. Z Kôprovského štítu by sa 
dalo vráti� spä� cez Vyšné Kôprovské sedlo, 
Hlinskú a Kôprovú dolinu, ale je to ve¾ká 
vzdialenos� až na Podbansko. Vracali  sa teda na 
Štrbské Pleso ako obyèajne už pred dvanástou 
hodinou, kvôli prepokladaným búrkam okolo 
poludnia.Cestou pri Popradskom plese navštívili 
ešte symbolický cintorín obetí Tatier.   V peknú 
slneènú nede¾u 16.augusta turisti najskôr 
vyskúšali na bicykloch novú urbársku asfaltku z 
Kokavy do Sekaniska a ïalej pokraèovali do 
záveru Tichej doliny /25km/. Tu zaèína turistický 
chodník na Kasprov 1985m. Je to nevýrazný holý 
vrch na po¾sko-slovenskej hranici vo východnej 
èasti Západných Tatier. Z po¾skej strany zo 
Zakopaného je v prevádzke od  r.1936 na vrchol 
visutá lanovka s d¾žkou 4200m a  s výškovým 
rozdielom 932m. Na vrchole je reštaurácia a 
observatóriom hydrometeorologického ústavu. Aj 
v krásnu nede¾u je únavné absolvova� celkom 50 
km na bicykli a výstup na nie až tak vysoký 
Kasprov. Poh¾ady  z vrcholu a vzácna tatranská 
príroda dá na únavu zabudnú�. Dva posledné 
augustové víkendy boli poznaèené nepriazòou 
poèasia, pršalo najmä v sobotu. Plánované akcie 
sa rušili. V nede¾u 30.8. si predsa štvorica 
dvojbojom /bicykle,chôdza/ vyšla tréningovo na 
Kotlovú ku kolibe. Nasledujúcu prvú septembrovú 
nede¾u /6.9./ turisti organizovali brigádu pri kolibe 

• Redakènej rade sa podarilo získa� fotografie z Orlej prte, ktoré 
 hovoria o nároènosti terénu a o extrémnych poveternostných 
  podmienkach poèas túry.
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v Jamnickej doline. Natreli 
strechu prístrešku, pripravili 
drevo najmä na zimné obdobie, 
vyèistili prameò vody i celé okolie, 
priniesli tam opä� sekeru a 
hrablièky. Niektorí stihli nazbiera� 
aj ve¾a hríbov. Hoci aj popršalo, 
spoko jnos�  a  pohoda zo  
všetkého bola u každého. V 
nede¾u 20.septembra bolo teplé 
slneèné poèasie, preto sa 
koneène zorganizoval V.roèník 
výstupu na Kotlovú v rámci 
spomienky na výroèie SNP. Akcie 
sa zúèastnilo asi 30 ¾udí, 
zdatnejší turisti absolvovali aj 
výstup na najvyšší vrchol 
Západných Tatier Bystrú   2248 
m n.m.cez Bystrú dolinu a odtia¾ 
sa vrátili na lúku pod Kotlovou ku 
kolibe.   Poèasie v jeseni zaèína 
by� stabilnejšie, bez búrok, preto 
sa plánujú obyèajne aj nároè-
nejšie túry. Turisti zaèali sníva� o 
absolvovaní asi najnároènejšej 
trasy v Tatrách, a to o Orlej prti v 
po¾ských Tatrách. Táto je svojou 
d¾žkou a expozíciou naj�ažšou 
znaèenou cestou v celých 
Tatrách. Trasa je dlhá na hre-
beòoch 4 km a pri celkovom 
prevýšení 1 050 m trvá aj 8 hodín. 
K tomu treba priráta� nieko¾ko 
hodín na príchod a odchod. 
Cesta je zaistená re�azami, 
kram¾ami a rebríkmi, bez ktorých 
by prechod hrebeòa nebol 
možný. Nie je to cesta pre 
zaèiatoèníkov a vyžaduje dobrú 
kondíciu, istý krok, odolnos� proti 
závratu. Preto v nede¾u 27. 
septembra turisti týždeò pred 
plánovanou túrou tréningovo 
prešli na bicykloch 40-60 km a 
"vybehli si" do výšky cca 2000 m v 
atraktívnom prostredí našich 
Tatier. Také nádherné poèasie, 
aké bolo, by chceli aj v sobotu 
3.októbra, kedy stanovili termín 
prechodu Orlej prte  v po¾ských 
Tatrách.

                                                                                 

                 

Futbal

Futbal je najpopulárnejší 
šport na svete a urèite aj na 
Slovensku. Veï podpora 
našich divákov v zápase proti 
Èechom pôsobila na hráèov 
pozitívnym spôsobom. Potom 
hráèi  siahnu až na dno svojich 
síl a dobrí diváci sa stávajú 
hráèom na vyše. Aj hráèi hrajúci 
v nižších sú�ažiach ako aj naši 
chlapci podporu dobrých 
divákov potrebujú. Naši žiaci 
zaèali sú�až výborne. Vyhrali 
nieko¾ko zápasov po sebe, no 
potom prišli prehry, ktoré boli 
zapríèinené skôr neúèas�ou 
chlapcov na zápasoch. Tí, ktorí 
nechodia na zápasy, by si mali 
uvedomi�, že svojim správaním 
poškodzujú celé družstvo. Aj 
rodièia, by si mali viac dba� na 
dochádzku na zápasy, èi na 
tréningy, ak sa rozhodli da� 
svojich chlapcov na futbal. 

To isté platí aj pre dorastencov. 
Prvé zápasy nenastúpili v plnom 
poète. Až poèas sú�aže zaèali 
nastupova� na zápas kompletní, 
zaèali viac trénova� a tým sa 
dostavili aj dobré výsledky. 

Muži nezaèali sú�až 
najlepšie, no dobrý výkon v Bo-
brovci ukázal akú silu toto 
mužstvo hrá, keï nastúpi v opti-
málnom zložení. Keï sa podarí 
výkonnos� stabilizova� poèas 
ïalších zápasov a zabráni� 
herným úpadkom ako v zápase 
proti Uhorskej Vsi, môžu muži 
pomýš¾a� na umiestnenie v hor-
nej èasti tabu¾ky, no podmieòuje 
to všetkých úèas� na tréningoch 
a zápasoch. 

Koniec jarnej èasti sa blíži, 
v hre je ešte nieko¾ko bodov 
o ktoré treba zabojova�, ukáza� 
dobrú hru a vybudova� si tak 
rešpekt ostatných oddielov.

Jaroslav Pozor,
predseda FO, tréner

- hore z ¾ava: Miro Petrík, Laco Jurèo, Jaro Pozor, Jaro Porubän, Miloš Porubän, Miloš Ovèiarka, 
Dušan Rúèka, Jano Strnisko,
-dolu z¾ava: ¼ubo Porubän, Braòo Bartek, Milan Tarage¾, Milan Tarage¾, ¼ubo Pozor, Laco 
Porubän.

¼ubomír Rúèka.
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